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Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi (nr 56)
8 lipca 2021 r.
Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi, obradująca pod przewodnictwem posła 
Roberta Telusa (PiS), przewodniczącego Komisji, zrealizowała następujący 
porządek obrad: 

– rozpatrzenie poprawek zgłoszonych w czasie drugiego czytania do rządo-
wego projektu ustawy o zmianie ustawy o izbach rolniczych oraz niektórych 
innych ustaw (druki nr 1339 i 1360).

W posiedzeniu udział wzięli: Szymon Giżyński sekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Roz-
woju Wsi, Władysław Serafin prezes Krajowego Związku Rolników, Kółek i Organizacji Rolniczych.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Magdalena Kowalska, Dariusz Myrcha – 
z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych oraz Łukasz Grabarczyk, Konrad Nietrzebka 
– legislatorzy z Biura Legislacyjnego.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Otwieram posiedzenie Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Witam państwa posłów, przed-
stawicieli Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi, na czele z panem ministrem Szymo-
nem Giżyńskim, i wszystkich przybyłych gości. Bardzo proszę, żebyśmy się zalogowali 
kartą, bo najprawdopodobniej będziemy głosować.
Stwierdzam kworum. Porządek  dzienny  dzisiejszego  posiedzenia  został  państwu 

dostarczony. Obejmuje rozpatrzenie poprawek zgłoszonych w trakcie drugiego czyta-
nia rządowego projektu ustawy o zmianie ustawy o izbach rolniczych oraz niektórych 
innych ustaw, druk nr 1339 i 1360. Czy są uwagi do porządku obrad? Uwag nie słyszę, 
nie widzę, porządek dzienny uważam za przyjęty.
Przystępujemy do jego realizacji. Oczywiście stałe pytanie, czy są lobbyści zawodowi 

na naszym spotkaniu, na posiedzeniu naszej Komisji? Jeżeli są, to proszę o przedsta-
wienie się.
W dniu  wczorajszym,  zgodnie  z art.  37  ust.  1  regulaminu  Sejmu,  Sejm  skiero-

wał ponownie projekt ustawy zawarty w druku nr 1339 do Komisji Rolnictwa i Roz-
woju Wsi w celu rozpatrzenia poprawek zgłoszonych w drugim czytaniu. Proszę pana 
Ajchlera, posła Klubu Lewicy o przedstawienie poprawek. Zgłoszonych  jest 5 popra-
wek. Panie pośle, może najpierw oddamy głos panu mecenasowi z Biura Legislacyjnego.                                
Bardzo proszę.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica): 
Pan prowadzi, panie przewodniczący, ja się dostosuję.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dobrze.

Legislator Konrad Nietrzebka:
Dziękuję bardzo, panie przewodniczący, szanowni państwo. Konrad Nietrzebka, Biuro 
Legislacyjne. Zanim pan poseł Ajchler przedstawi uzasadnienie swoich poprawek, chcie-
libyśmy wyjaśnić pewną kwestię, biorąc pod uwagę ich brzmienie.
Poprawki  przedstawione  przez  parlamentarny Klub Lewicy  składają  się  z pięciu 

poprawek. Mimo że zostały one oznaczone jako dwie, dotyczą jednostek redakcyjnych, 
które wyszczególniliśmy i de facto jest ich 5. Nie mamy wątpliwości co do większości pro-
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ponowanych, natomiast naszą wątpliwość budzi zmiana dotycząca art. 1 pkt 1 w zakre-
sie, w jakim dotyczy to art. 35b ust. 7.
Otóż,  gdy  patrzymy  na poprawkę,  która  została  zgłoszona  w dniu  wczorajszym, 

widzimy,  że poprawka  ta składa  się  z następującego  fragmentu:  „dodaje  się  ust.  7 
w brzmieniu…” i mamy oznaczenie ust. 7 – wprowadzenie do wyliczenia, które mówi 
o tym,  że „Rada Ministrów  określi w drodze  rozporządzenia…”  i mamy  tylko  jeden 
punkt. Nic więcej. W związku z tym, chcielibyśmy prosić przedstawiciela wnioskodaw-
ców, pana posła Ajchlera, o krótkie wyjaśnienie, a w zasadzie potwierdzenie, iż intencją, 
jaka przyświecała złożonej poprawce, było  to, aby w art. 35b w ust. 7  jedynie punkt 
pierwszy otrzymał nowe brzmienie, natomiast cały ust. 7 w pozostałym zakresie pozo-
stawał bez zmiany.
Tak to odczytujemy i tak też byłoby to właściwe dla całego przepisu, bowiem, jeśli cały 

ust. 7 miałby się złożyć wyłącznie z tego pierwszego punktu, będzie on niekompletny.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Tak to rozumiem, panie mecenasie.

Legislator Konrad Nietrzebka:
W związku z tym prosimy pana posła tylko o potwierdzenie w tym zakresie. Panie prze-
wodniczący, szanowni państwo, jednocześnie przy rozpatrywaniu tych poprawek, chcie-
libyśmy od razu zasygnalizować pewną rzecz. Być może pan poseł będzie mógł  tego 
dokonać już w trakcie uzasadniania tych poprawek.
Otóż chcielibyśmy zwrócić uwagę na kwestię kosztową. Te poprawki, w naszej ocenie, 

wiązałyby się z pewnymi wydatkami, ze skutkami finansowymi. Czy pan poseł mógłby 
ewentualnie odnieść się do tej niezwykle istotnej finansowej kwestii, wymaganej między 
innymi przepisami ustawowymi i konstytucyjnymi co do skutków finansowych zgłasza-
nych poprawek?
Bardzo dziękuję.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Panie przewodniczący, jeśli mogę.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Oczywiście, może pan, panie pośle, bardzo proszę.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Jeśli chodzi o sprawy związane z kosztami, nie widzę potrzeby ani możliwości powięk-
szania tych wydatków, które są przepisane w projekcie ustawy. Podział tych środków 
nastąpił jedynie na ten podmiot, którym jest również i Krajowa Rada Spółdzielcza.
Głównie chodzi o to, żeby ten podmiot, który w COGECA będzie reprezentował spół-

dzielczość polską, był również dofinansowany na takich samych zasadach jak pozostałe 
grupy zawodowe w COPA. Wszystko powinno się zamknąć w ramach 4000 tys. zł, które 
są przewidziane na realizację tej ustawy. Nic więcej. Moim celem jest to, aby spółdziel-
czość traktowana była na takiej samej zasadzie jak wszystkie podmioty i mogła repre-
zentować spółdzielczość rolniczą przed Komisją Europejską, a także przed innymi orga-
nizacjami europejskimi. To jest moim celem.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję bardzo. Panowie mecenasi, bardzo proszę. Panie pośle, proszę wyłączyć mikro-
fon.

Legislator Łukasz Grabarczyk:
Dziękuję, panie przewodniczący. Oczywiście rozumiemy wyjaśnienia pana posła Ajchlera, 
natomiast chcielibyśmy zauważyć, że proponowane poprawki nie zawierają konsekwencji 
w postaci odpowiedniej zmiany art. 5 i art. 6, które to artykuły mówią właśnie o finanso-
waniu kosztów związanych z uczestnictwem odpowiednich podmiotów w organizacjach.
Art. 5 mówi o tym, że w latach 2021–2026 będą to środki z budżetu państwa z części, 

której dysponentem jest minister właściwy do spraw rolnictwa, natomiast kolejny arty-
kuł mówi o tym, że dofinansowane będą również działania podjęte od 1 stycznia do dnia 
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wejścia w życie niniejszej ustawy. Te przepisy nie  są objęte poprawkami, w związku 
z tym zasadna wydaje się być wątpliwość poniesiona przez mojego kolegę.
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Bardzo proszę, panie mecenasie.

Legislator Konrad Nietrzebka:
Uzupełniając, już w trakcie rozpatrywania pierwszej z tych poprawek, prosilibyśmy pana 
posła wnioskodawcę o potwierdzenie uwagi, którą zawarliśmy w projekcie rekomendacji 
tych poprawek przez Komisję. Otóż w naszej ocenie, spośród 5 poprawek, 4 pierwsze 
są ze sobą spójne i są łącznie rozpatrywane. W związku z tym, uwaga odnośnie do łącz-
nego rozpatrywania poprawek od pierwszej do czwartej, a oddzielnie piąta, bowiem jest 
to zupełnie inna kwestia.
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję bardzo. Pani przewodnicząca Niedziela.

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Przepraszam,  może  czegoś  nie  zrozumiałam  i bardzo  proszę  o wytłumaczenie.                              
Czy w związku z tymi poprawkami, możliwe jest wpisanie spółdzielni w przyszłe finan-
sowanie jej uczestnictwa w tych organizacjach?
Rozumiem, że idea posła Ajchlera jest taka, że pisząc ustawę i ustalając finansowanie 

dla organizacji afiliowanych w COPA COGECA ustalamy finansowanie roczne oraz cały 
budżet na 6 lat. Poprawka, jak rozumiem, ma na celu uwzględnienie spółdzielni produk-
cyjnych w ewentualnym przyszłym udziale. Czy możemy to tak zapisać?

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Dokładnie tak. Jeśli chodzi o spółdzielnie, nie było moim celem, aby szukać argumen-
tów…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Bardzo proszę. Poseł Duda, proszę o ciszę, a poseł Ajchler, proszę podstawić mikrofon 
bliżej ust.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
To wszystko ma się zamknąć w finansowaniu składki globalnej  i spółdzielcom chodzi 
o to, aby byli wpisani w dotację budżetową, podobnie jak pozostałe podmioty. 

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Ale czy spółdzielnie są w COPA COGECA albo w innej organizacji unijnej?

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Jeszcze raz? 

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Czy rada krajowa jest w COPA COGECA lub w innej organizacji unijnej?

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Nie jest, dlatego dwukrotnie były starania…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Skoro nie jest, to dlaczego mamy wpisywać?

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Moment. Dwukrotnie była zaproszona do udziału w obradach COGECA. Niemniej jed-
nak instytucje polskie, które współuczestniczą, wyraziły opinię negatywną. Na zasadzie, 
jak to określam, konkurencji. Są oni, to wystarczy, że będą oni, nie potrzeba żadnych 
spółdzielców do reprezentowania w COGECA. Oni również mogą to robić.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję bardzo, panie pośle.
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Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Muszę powiedzieć…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Już dziękuję, już wiemy.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
…że rząd polski też się nie popisał, bo nie popierał wstąpienia spółdzielców polskich 
do tej organizacji.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję bardzo. Myślę, że teraz w imieniu rządu polskiego odpowie pan minister i powie 
swoje zdanie na ten temat. Bardzo proszę, panie ministrze.

Sekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Szymon Giżyński:
Dziękuję uprzejmie. Panie przewodniczący, państwo przewodniczący, szanowna Komisjo. 
Sprawa jest wyjątkowo jasna po obu stronach sporu. Państwo, jako autorzy poprawek, 
mają własne cele, tylko że pozamerytoryczne. Czysto polityczne. To jest zupełnie jasne 
i nie podlega dyskusji. Dla nas też jest to bardzo czytelny i oczywisty fakt, do którego 
się odnosimy, jednak przy pomocy narzędzi i instrumentów, które mamy. W tej sprawie 
mamy wyłącznie narzędzia i instrumenty oraz w związku z tym zdanie o charakterze 
merytorycznym. Chcę je państwu pokrótce przedstawić.
Co do stanu  faktycznego,  lista  prezentowana  i przedwczoraj  na Komisji  i wczo-

raj wobec wysokiego gremium obrady plenarnej,  jest krótka. Pozwolą więc państwo, 
że ją przedstawię.  Listę  tę otwiera  Krajowa  Rada  Izb  Rolniczych,  ale  jest  również 
na liście uczestników COPA COGECA: Federacja Branżowych Związków Producentów 
Rolnych, NSZ RI „Solidarność”, Związek Zawodowy Rolnictwa „Samoobrona”, Związek 
Zawodowy Rolników „Ojczyzna”, Związek Zawodowy Centrum Narodowe Młodych Rol-
ników, Krajowy Związek Plantatorów Buraka Cukrowego, Federacja Związków Praco-
dawców, Dzierżawców i Właścicieli Rolnych, Krajowe Zrzeszenie Producentów Rzepaku 
i Roślin Białkowych, Związek Młodzieży Wiejskiej.
Te reprezentacje polskich rolników spełniają jedno z zasadniczych kryteriów. Zrze-

szają indywidualnych rolników. Taki charakter mają konstrukcje brukselskie. Przed-
wczoraj,  podczas  obrad Komisji,  pan Marian Sikora,  szef  dużej  organizacji,  i w tym 
sensie wpływowej i w tym sensie reprezentatywnej, Federacji Branżowych Związków 
Producentów Rolnych, opisał całą drogę. Może użyłbym takiego określenia – drogą przez 
mękę. W każdym razie bardzo trudnej i bardzo skrupulatnie sprawdzonej, długotrwałej, 
aż został z woli COPA COGECA pełnoprawnym uczestnikiem, pełnoprawnym człon-
kiem.
To jest proces, o którego rezultacie decydują wyłącznie struktury brukselskie albo 

COPA COGECA. Polski rząd, każdy rząd, i przed nami, i obecny, i po nas, jeżeli nie zmie-
nią się uwarunkowania, nie będzie miał w tej sprawie nic do powiedzenia. W jakimś 
sensie jest to całkowicie zrozumiałe, bo oznacza suwerenność organizacji europejskich, 
zarówno tych reprezentowanych w Brukseli, jak i tych rozsianych po całej Unii Euro-
pejskiej. To są kryteria, które po prostu akceptujemy  i nie możemy być tutaj,  co jest 
najzupełniej oczywiste, stroną. W związku z tym, w tej sprawie nie możemy nic zrobić. 
Byłoby to nieskuteczne, pozaprawne i narażające na szwank reputację nas wszystkich, 
tak jak tutaj siedzimy.
Rozumiem tę grę z własnym lektoratem, szanowni wnioskodawcy. Po to, żeby móc 

mówić, że to rząd jest winny, że to rząd blokuje. Natomiast sprawa jest zupełnie inna, 
ponieważ w tym miejscu argumentacja jest zupełnie czysta, pozbawiona jakichkolwiek 
niuansów i stuprocentowo pewna. Jeżeli będzie taka potrzeba, będziemy z niej skwapli-
wie korzystać, właśnie z tych powodów.
Jeszcze  raz  powtarzam,  że nie  jesteśmy  stroną w tej  sprawie. W związku  z tym, 

z punktu widzenia prawnego, z punktu widzenia rzeczywistości, która jest oczywisto-
ścią, wszystkie poprawki są pozamerytoryczne i będziemy przeciwni każdej z głosowa-
nych poprawek.
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Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję bardzo. Pani przewodnicząca Niedziela.

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Mam pytanie. Nie zgodzę się z panem ministrem. Skoro występuje pan w imieniu rządu, 
to jest pan stroną. Wszystkie organizacje powinny były złożyć poprawki, bo byłyby moż-
liwe.
Co do meritum, to jeżeli przegłosujemy ustawę i finansowanie z wypunktowaniem 

organizacji, które mogą korzystać, to czy jeśli w ciągu dwóch, pięciu lat – a program 
piszemy na sześć lat – któraś z organizacji wejdzie do struktur europejskich, czy będziemy 
musieli nowelizować ustawę? Czy może jest taki zapis w ustawie, który sprawi, że z auto-
matu organizacja, autonomiczna i suwerenna, która będzie miała wejście do struktur 
COPA COGECA, będzie uwzględniona na liście organizacji uprawnionych do finanso-
wania?

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Bardzo proszę.

Sekretarz stanu w MRiRW Szymon Giżyński:
Lista nie jest zamknięta, ale proszę nie sugerować, że z naszej woli. Lista w każdej chwili 
może  być  otwarta.  Jeżeli  przykładowo  państwo uzyskają  akceptację  tej  organizacji, 
do której aplikują, to zostaną włączeni. 

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Jak, skoro nie są wymienieni?

Sekretarz stanu w MRiRW Szymon Giżyński:
Odpowiadam na pierwszą część pytania, która w odpowiedzi jest z drugą. Jeżeli będzie 
taka sytuacja, że państwo wejdą do organizacji, do której aplikujecie i zostaniecie przy-
jęci, powitamy ten fakt z radością, bo polskie rolnictwo wejdzie…

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Nie mówmy o radości, tylko o zapisach.

Sekretarz stanu w MRiRW Szymon Giżyński:
Nie mówię tego cynicznie, mówię to jako przepełniony dobrymi uczuciami urzędnik pań-
stwowy. Powitamy ten fakt z radością. Z satysfakcją, jeżeli to określenie pani przewod-
niczącej bardziej odpowiada…

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Chodziło mi o zapisy.

Sekretarz stanu w MRiRW Szymon Giżyński:
Mówię o zapisach, tylko proszę sekundę poczekać. Wtedy, żeby nie uszczuplać puli, która 
jest związana z konkretną liczbą organizacji, o których w tej chwili myślimy, bo są one 
realnością, są członkami tych organizacji  i na nie idą pieniądze, na ich uczestnictwo, 
najprawdopodobniej będzie potrzebna…

Poseł Dorota Niedziela (KO):
…nowelizacja.

Sekretarz stanu w MRiRW Szymon Giżyński:
Nowelizacja.

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Bez sensu.

Sekretarz stanu w MRiRW Szymon Giżyński:
Nie jest bez sensu. Jest to jedyna możliwość i pani doskonale o tym wie.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję bardzo.
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Sekretarz stanu w MRiRW Szymon Giżyński:
Nie mamy innej możliwości prawnej, żeby…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Pani poseł już zabierała głos. Myślę, że damy innym posłom szansę. Pan poseł Maliszew-
ski, bardzo proszę.

Poseł Mirosław Maliszewski (KP):
Nie głosujemy w ustawie tego, kto ma być członkiem COPA COGECA. To są wewnętrzne 
sprawy tych organizacji, które nie są powiązane ani z rządami poszczególnych krajów 
członkowskich, ani z Komisją Europejską.
To organizacja lobbingowa, która przed Komisją Europejską reprezentuje europej-

skich rolników i europejskich spółdzielców. Tak naprawdę, to tamte organizacje podej-
mują decyzje, kto do nich należy. Członkostwo wiąże się po pierwsze, ze składką człon-
kowską, a po drugie, z kosztem funkcjonowania – biurem, ekspertami, kosztami tłu-
maczenia. Trzeba to brać pod uwagę aplikując do tych organizacji, czyli ubiegając się 
o ich członkostwo. Tak naprawdę w tym głosowaniu rozstrzygniemy czy Krajowa Rada 
Spółdzielcza będzie mogła skorzystać z dofinansowania na pokrycie składki członkow-
skiej i kosztów uczestnictwa czy nie. Tego dotyczy głosowanie.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Poseł Ardanowski?

Poseł Jan Krzysztof Ardanowski (PiS):
Chcę wzmocnić tę informację, że to nie parlament krajowy – chociaż może byśmy chcieli 
– decyduje o tym, kto będzie reprezentował polskich rolników w Brukseli.
Każdy  kraj  sam decyduje,  kto  będzie  go  tam  reprezentował. Problemem  jest  to, 

że nie potrafią się ze sobą dogadać. W Austrii na przykład, jedyną reprezentacją są izby 
rolnicze. We Francji – izby rolnicze i najważniejsza centrala związkowa, są dwie repre-
zentacje. W Niemczech, w części Niemiec  są izby  rolnicze,  jedyną  reprezentacją  jest 
związek rolników niemieckich – Deutscher Bauernverband. W związku z tym, każdy 
kraj sam decyduje kto będzie go tam reprezentował. Jeszcze raz powtórzę, problemem 
nie tylko Polski, ale krajów, które wchodziły do UE później z naszej części Europy jest to, 
że nie ma jednej, wspólnej reprezentacji, a to byłoby najbardziej logiczne, która powinna 
reprezentować  rolników wypracowują  kompromisowe  stanowiska  u siebie, w swoim 
kraju, ale każda następna organizacja uważa, że jest to jakiś przywilej, żeby wchodzić 
do Brukseli.
To będzie kakofonia. Im więcej tych organizacji, tym trudniej będzie znaleźć jakikol-

wiek wspólny mianownik w reprezentowaniu polskich rolników. Krajowa Rada Izb Rol-
niczych i pozostałe organizacje, z tego co wiem, korzystają również z ekspertów z innych 
organizacji. Tych, które nie są same reprezentowane, ale osoby te jeżdżą na komitety, 
jest wykorzystywana ich wiedza itd. Uważam, że jeżeli któraś z polskich organizacji, cho-
ciaż będzie to nielogiczne, ale jako dodatkowa, następna, kolejna, przebije się i dojdzie 
do owego lobby brukselskiego – jeszcze raz powtórzę, nie jestem przekonany czy w mno-
gości organizacji jest siła polskich organizacji, dokładnie odwrotnie – to wtedy finanso-
wanie będzie mogło być przyznane.
W tej chwili dyskutujemy o rzeczy, która może się przez 6 lat nie wydarzyć. Być może 

żadna z następnych polskich organizacji nie zostanie włączona do lobby europejskiego. 
Jeżeli któraś się przebije, to trzeba dołożyć ją do finansowania. W tej chwili właściwie 
zastanawiamy się czy któraś przebije się przez forum europejskie. Z całym szacunkiem 
dla spółdzielczości, przecież jestem jej wielkim orędownikiem, nie ma powodu dopisywa-
nia w tej chwili kolejnych organizacji.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję bardzo. Poseł Sowińska.

Poseł Anita Sowińska (Lewica):
Dzień dobry, państwu. Dziękuję za udzielenie mi głosu. Chciałabym się odnieść do powią-
zanego projektu ustawy. Chodziło wtedy o grupy producentów rolnych i ich związki, 
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druk 1433. Pod uzasadnieniem tej ustawy był bardzo ciekawy raport – analiza jak wyglą-
dają związki rolnicze w Polsce. Między innymi był tam – w państwa analizie, w rządo-
wej analizie – taki wniosek, że zarówno grupy producenckie, jak i eksperci wskazują, 
że najbardziej efektywną z punktu widzenia otwartości, podziału władzy i obowiązku 
podejmowania decyzji itp jest spółdzielnia. Dlatego ta forma…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Pani poseł, nie wiem, czy w tym momencie rozmawiamy o tym. Pani poseł, rozmawiamy 
o poprawkach, które złożyła Lewica.

Poseł Anita Sowińska (Lewica):
Rozumiem, natomiast…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Pani mówi o…

Poseł Anita Sowińska (Lewica):
Proszę mi dać dokończyć, bo nie dokończyłam swojej myśli. Natomiast mam wrażenie, 
że w tej dyskusji spółdzielnie, niestety, ale są źle traktowane. Uważam, że jest to nie-
spójne z tym, co państwo piszą we wnioskach w tym raporcie. Dlatego apeluję do pań-
stwa, aby poprzeć poprawki pana posła Ajchlera.
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję bardzo. Poseł Duda.

Poseł Jan Duda (PiS):
Dziękuję bardzo. Panie przewodniczący,  szanowna Komisjo,  już  tyle  rozmawialiśmy 
o tym, jak wygląda sprawa członkostwa na poprzedniej Komisji, a teraz wracamy do tego 
tematu.
Uczestniczyłem w pracach COPA COGECA z ramienia związku Solidarność Rolni-

ków Indywidualnych i doskonale wiem. To jest taka sprawa, jak powiedział pan poseł, 
pan minister Ardanowski. To organizacja o tym decyduje. Natomiast my w tej chwili 
rozdzielamy włos na tym, czy można spółdzielniom finansować. Zwrócę uwagę na jedną 
rzecz. Oczywiście  związki  spółdzielni, bo o tym mówimy, mają pełne prawo do tego, 
aby się starać o członkostwo i przejść całą tę drogę. Natomiast proszę zwrócić uwagę. 
My przede wszystkim dofinansowujemy organizacje społeczne. Te, które utrzymują się 
wyłącznie z własnych składek. Natomiast spółdzielnie, związki spółdzielni, myślę, że stać 
na to, żeby ewentualną składkę sobie samemu opłacić. To są organizmy gospodarcze. 
Skończmy tę dyskusję. Zgłaszam wniosek o przejście do głosowania nad poprawkami.
Dziękuję bardzo.

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Chciałam tylko techniczną…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję. Padł wniosek formalny. Przegłosujemy ten wniosek.

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Daj spokój.

Prezes Krajowego Związku Rolników, Kółek i Organizacji Rolniczych Władysław 
Serafin:

Pozwólcie mi zabrać głos! To jest jakiś rozbój!

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Ale, drodzy państwo. Jeżeli przegłosujemy…

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
Panie przewodniczący, bardzo proszę o głos.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Jest wniosek…
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Poseł Anita Sowińska (Lewica):
Proszę nie zamykać…

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
W każdej chwili można zabrać całemu społeczeństwu głos przez wniosek formalny!

Głos z sali:
Jest to niezgodne, to jest jakiś lobbing, przepraszam!

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
Proszę dać stronie społecznej zabrać głos, po to tu jest.

Poseł Dorota Niedziela (KO):
No daj spokój...

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Proszę państwa, padł wniosek o…

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
Wniosek formalny nie może być w takiej fazie!

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Trochę nieuczciwe, ale może być…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Może być. Proszę nie krzyczeć. Proszę nie krzyczeć. Drodzy państwo, przegłosujemy 
wniosek o zamknięcie dyskusji. Po tym wniosku oddam głos jeszcze wnioskodawcom, 
żeby odnieśli się do pytań, które były. Tak zrobimy. Kto z państwa jest za wnioskiem for-
malnym o przerwanie dyskusji? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Proszę o podanie 
wyników. 16 za, 9 przeciw. Stwierdzam, że zamykamy dyskusję, proszę bardzo…

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
To jest jakiś skandal!

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Proszę bardzo, poseł Ajchler…

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
…krajowa rada była wpisana ustawowo i należało ją tylko jeszcze raz powtórzyć!

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Panie  przewodniczący,  jest  pan  na posiedzeniu  Komisji,  a nie  na wiecu  ulicznym.                
Proszę się zachowywać normalnie, dobrze?

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
Nie słuchacie strony społecznej! Fałszuje...

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Poseł Ajchler ma głos. Bardzo proszę. Panie pośle, proszę bardzo.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Panie przewodniczący, dziękuję bardzo.

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
Większością zawsze można wszystko zrobić!

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Otóż, panie ministrze, absolutnie nie zgadzam się z pana wywodem odnośnie do tego, 
iż wnioskodawcy chcą uzyskać jakiś kapitał polityczny tym, aby doprowadzić czy wyra-
zić  zgodę  na dofinansowanie  Krajowej  Rady  Spółdzielczej,  aby  mogła  uczestniczyć 
w COGECA.
Mianowicie  pamiętam  tę pierwszą  ustawę,  jak  rozpatrywaliśmy  –  jej  zasadność, 

czy w ogóle dać środki finansowe z budżetu państwa na to, aby rolnicy mogli przynależeć 
do tych organizacji czy nie dać. Pamiętam dyskusję, że w tamtym czasie mówiono: jeśli 
chcesz należeć do organizacji, to – jak ktoś dzisiaj powiedział – zapłać sobie sam. Jed-
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nak uwzględniliśmy taką sytuację, że organizacji rolniczych nie stać na to, aby pokryły 
koszty. Stąd zapadła decyzja, iż będziemy finansować to z budżetu państwa. Tak to się 
rozpoczęło.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Drodzy państwo, albo jesteście poważni i chcecie odsłuchać pana posła jak tłumaczy, 
albo jesteście niepoważni. Bardzo proszę o zachowanie powagi dla sytuacji. Panie pośle, 
bardzo proszę. Bliżej mikrofon, żebyśmy wszyscy słyszeli.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Teraz druga sprawa – o co nam chodzi. Nam nie chodzi o nic, tylko o zwykłą przyzwo-
itość i o równe traktowanie podmiotów wobec prawa wobec środków, którymi dysponu-
jemy także i w parlamencie. O nic więcej.
Nie sądźcie państwo, że spółdzielcy by się nie spiknęli. Po złotówce każdy by się złożył 

i może nazbieraliby więcej środków finansowych niż potrzeba na tę składkę. W kraju 
jest kilka milionów spółdzielców. Jednak chodzi o grupę spółdzielni rolniczych, którzy 
są specyficzną spółdzielczością i którzy chcą mieć w COGECA reprezentację. Bowiem 
tam mówi się o sprawach tylko dotyczących spółdzielczości  i polityki w stosunku UE 
do spółdzielczości. Chodzi nam o tę zwykłą przyzwoitość.
Panie ministrze, niech pan nie wiąże tego z wystąpienia, bo spowoduje pan, że każde 

moje wystąpienie będzie wiązało się z tym, że będę przemawiał mówiąc, że tylko polityka, 
że to są tylko polityczne aspekty jakiegoś pańskiego wystąpienia. Tu nie ma politycz-
nego wystąpienia, tylko jest zwykła dbałość o to, aby podmioty, które są spółdzielniami 
w Polsce, do których jak przychodzi czas, wszyscy się przyznają, a jak trzeba coś pomóc 
spółdzielczości, to nie macie paru groszy. Nie macie woli, aby pomóc tej organizacji.
Zapisy są zapisami, ale moje działanie na tym polegało. Kiedy usłyszałem od spół-

dzielców, że traktowani są inaczej niż wszystkie inne podmioty pracujące w rolnictwie, 
dając przykład, to mówię, że jest okazja, żeby to zmienić. Jednak wy brniecie w to i tegoż 
nie  chcecie, uzasadniając nie wiadomo czym. Przecież  spółdzielczość, krajowa  rada, 
została dwukrotnie zaproszona do organizacji. Dwukrotnie. Tylko rząd, ani ci, którzy, 
pan mówił, chcą reprezentować COGECA tegoż nie wsparli. Zadziałała zasada „nie, 
bo nie”, bo przypadkiem nam parę groszy ubędzie.
Nie neguję i nigdy nie negowałem zasług poszczególnych członków tej organizacji czy 

organizacji w ogóle, bo znam większość tych ludzi, a przede wszystkim wiem, jaki wysi-
łek trzeba zrobić, żeby reprezentować szczególnie różną wieś polską na gremium mię-
dzynarodowym. Spółdzielcy również mieliby się do tego przyczynić. Co, szkoda wam 50 
czy 100 tys. zł? Tak to odbieram i proszę mi wierzyć, spółdzielcy też tak to będą odbierać.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Bardzo dziękuję. Jeszcze pan mecenas, bardzo proszę.

Legislator Konrad Nietrzebka:
Bardzo dziękuję, panie przewodniczący, szanowni państwo, otóż przysłuchując się dysku-
sji i uzasadnieniu, które przedstawił pan poseł Ajchler, zastanawiamy się i wydaje nam 
się, że nie tylko poprawki od 1 do 4 powinny być głosowane łącznie, natomiast wszystkie 
5 poprawek powinno być głosowane łącznie.
Proszę zwrócić uwagę, że poprawka nr 5, która zawiera w sobie zmianę ustawy Prawo 

spółdzielcze również odnosi się do czterech pozostałych poprzez wskazanie czasookresu, 
jeśli chodzi o dofinansowanie, to co mamy zawarte w poprawkach od 1 do 4. W związku 
z czym pytanie do pana posła Ajchlera jako do wnioskodawcy…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Panie przewodniczący Serafin, naprawdę pan po raz kolejny przeszkadza. Bardzo proszę, 
bo wszyscy chcą wysłuchać pana mecenasa, traktujmy się poważnie.

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
Jak pan nie daje głosu, to mam nie przeszkadzać?
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Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
No to proszę przeszkadzać. Jak nie daję głosu, to proszę przeszkadzać. Proszę bardzo, 
panie mecenasie.

Legislator Konrad Nietrzebka:
Bardzo dziękuję. Otóż pytanie do pana posła wnioskodawcy, czy pan poseł też nie uważa, 
biorąc pod uwagę zawartość tych poprawek, że one stanowią spójną całość, a więc de 
facto powinny być głosowane łącznie. Nadmieniamy tylko o tym, co kolega powiedział 
wcześniej, że poprawki te niestety nie zawierają stosownych konsekwencji  legislacyj-
nych, które wymagałyby dokonania zmian również w innych przepisach.
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Mam  jeszcze  pytanie  techniczne  do pana  mecenasa.  To znaczy,  jeżeli  te  poprawki 
by przeszły, to zakłóciłyby one dalszy ciąg naszej ustawy, tak? Jeżeli byśmy przegłosowali 
te poprawki i one by przeszły, to zakłóciłyby dalszą część ustawy. Tak?

Legislator Konrad Nietrzebka:
Nie. Panie przewodniczący, mamy pewne wątpliwości, czy w przypadku przyjęcia tych 
poprawek  nie  należałoby  dokonać  jeszcze  innych  zmian,  które  niestety  nie  zostały 
wskazane w tych poprawkach. Przykładowo, nasze wątpliwości dotyczyłyby art. 1 pkt 1 
w zakresie brzmienia ust. 2b oraz 2c. Dodatkowo, również najprawdopodobniej ust. 4b 
musiałby pewną korektę otrzymać. Również ust. 7 w zakresie wytycznych powinien 
zostać zmieniony i najprawdopodobniej zmianie powinien również ulec art. 5 i art. 6. 
Niestety,  tak  jak  państwo  widzą  w zestawieniu  poprawek,  kwestie  te  nie  znajdują 
odzwierciedlenia. W związku z czym wydaje się, że być może powstałyby pewne wątpli-
wości co do kompletności tych poprawek. Tę kwestię jesteśmy z obowiązku legislacyj-
nego państwu wyartykułować.
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Rozumiem. Przechodzimy do głosowania.

Poseł Anita Sowińska (Lewica):
Przepraszam,  zgłaszam wniosek  formalny.  Ponieważ według mojej wiedzy  nie  było 
kworum na poprzednim głosowaniu. Czy to prawda? Panie przewodniczący, proszę się 
odnieść do tego. I czy można prosić o reasumpcję głosowania.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Pani poseł, kworum było stwierdzone. Po raz kolejny próbuje pani w jakiś sposób zakłó-
cić…

Poseł Anita Sowińska (Lewica):
Nie. Uważam, że parlament jest od tego, żeby dyskutować. Pierwszy raz jestem na komi-
sji, a jestem w trzech komisjach, gdzie stronie społecznej nie udziela się głosu. Myślę, 
że to nie jest dobre. Myślę, że po to są te komisje, żeby każdy mógł się wypowiedzieć.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Pani poseł, 16 do 9. Jest kworum. Proszę nie robić zamieszania, panie przewodniczący. 
A jeżeli pani poseł chce stwierdzić kworum,  to proszę złożyć wniosek o sprawdzenie 
kworum i sprawdzimy, a nie przekrzykiwać się. Zachowujecie się, drodzy państwo, tro-
szeczkę jak na targu, a nie na posiedzeniu komisji. 

Poseł Anita Sowińska (Lewica):
To znaczy mimo wszystko zwracam się z prośbą o udzielenie głosu.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Czy udzieliłem pani głosu? Proszę podnieść rękę i udzielę pani głosu, jeżeli chce pani 
zgłosić wniosek o sprawdzenie kworum. Tyle. Jest wniosek o zakończenie. Jeszcze pan 
wnioskodawca, bardzo proszę.
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Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Mogę?

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Tak.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Dziękuję. Mam jeszcze jedno pytanie do pana ministra, ale prosiłbym, aby odpowiedział 
mi pan na piśmie. Nie musi mi pan odpowiadać w tej chwili, może pan nie pamiętać. 
Mianowicie, czy w przeszłości, w poprzedniej ustawie, spółdzielcy byli wpisani do ustawy 
jako  grupa  do finansowania  i co się  stało,  że w tej  nowelizacji  ją wykreślacie? Co się 
stało? Co spółdzielcy zrobili nie tak, że nie znaleźli się w nowych przepisach?

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
Przez 5 lat było konstytucyjnie? A teraz nie?

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Dziękuję bardzo.

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Chcemy to naprawić. Pomóc panu ministrowi, żeby ktoś się nie pomylił i zachować ten 
status, który rada spółdzielcza miała w przeszłości – w poprzedniej ustawie.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Panie pośle, Biuro Legislacyjne zadało panu pytanie. Czy pan wyraża zgodę na to, aby 
wszystkie poprawki były głosowane wspólnie? 

Poseł Romuald Ajchler (Lewica):
Tak, wyrażam zgodę.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Właśnie  o tym  chciałem  usłyszeć.  Czy  jeszcze  ktoś  chciałby  odnieść  się  do pytań?                      
Nie ma już dyskusji, drodzy państwo, patrzyłem tylko na pana ministra. Pani prze-
wodniczącej udzielę głosu po głosowaniu. Bardzo proszę, przystępujemy do głosowania. 
Kto z państwa jest za pozytywną opinią poprawek od 1 do 5, proszę o podniesienie ręki 
i przyciśnięcie przycisku. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?

Prezes KZRKiOR Władysław Serafin:
Obrońcy spółdzielczości…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Proszę o podanie wyników. Mamy wyniki. 4 głosy za, 18 przeciw, 6 wstrzymujących 
się.  Głosowało  28  osób.  Podaję  tę informację,  żeby  pan  przewodniczący  nie mówił, 
że nie ma kworum. Obiecałem jeszcze głos pani przewodniczącej. Bardzo proszę, pani 
przewodnicząca.

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Jeszcze chwileczkę. Proponuję coś takiego, że…

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Drodzy państwo, proszę jeszcze nie wychodzić, bo nie wybraliśmy posła sprawozdawcy. 
Bardzo proszę. Pani przewodnicząca, może formalnie byśmy dokończyli. Posłem spra-
wozdawcą był pan poseł Bąk. Czy pan poseł Bąk chciałby kontynuować?

Poseł Dariusz Bąk (PiS):
Tak, zgadzam się.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Pan poseł się zgadza. Czy są inne zgłoszenia? Komisja wybrała posła sprawozdawcę. 
Pani przewodnicząca, bardzo proszę.

Poseł Dorota Niedziela (KO):
Szanowni państwo. Chciałam się zwrócić z prośbą, między innymi do rządu, bo on jest 
wnioskodawcą,  żeby  przemyśleć  ewentualną  zmianę  w Senacie,  bo jest  to możliwe, 
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i stworzyć  taki  system,  żebyśmy za każdym razem nie musieli nowelizować ustawy. 
Chodzi o to, żeby w tej ustawie był taki zapis, że jeżeli któraś z grup wchodzi w system 
COPA COGECA, to z automatu wchodzi też w finansowanie. Wtedy, jeżeli w ciągu 6 lat, 
którakolwiek z organizacji wejdzie w system COPA COGECA, to będzie wchodziła w sys-
tem Skarbu Państwa.

Przewodniczący poseł Robert Telus (PiS):
Myślę, że to jest dosyć sensowna podpowiedź dla pana ministra. Jeżeli jest możliwość 
przeanalizowania i merytoryczne uzasadnienie, to bardzo proszę o takie rozwiązanie 
sprawy.
Zamykam posiedzenie Komisji. Protokół jak zwykle będzie wyłożony w sekretariacie 

Komisji.


